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EDITORIAL

Els pares d'en Joan han decidit anar cadascun per el seu
costat.

En Joan reflecteix el problema a l'escola , doncs ha passat de
ser un noi alegre, extrovertit, estudiós... a viure amb un núvol
gris que l'embolcalla i el deprimeix, baixant el seu rendiment
escolar per sota mínims.

Alguns companys, fent gala del seu poder, el fan servir com a
sac de totes les seves misèries, molt probablement reflex del
que viuen a casa seva.

En Joan plora, plora per dins i per fora preguntant-se què és
el que ha fet malament...

I tot sovint, la direcció de l'escola mirant a un altre costat,
adduint que " es cosa de nens ".

Gruixut tot plegat.

#Stopbullying

R O S A  M ª  M A R I S T A N Y

Directora. Trans*Baix Power La Revista
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Això de la Llibertat

Un dels conceptes més importants de la història de la
humanitat és el de llibertat, un principi tan vast que és
difícil de delimitar, ja que pot adoptar diverses formes i
contextos.

Erasme de Rotterdam, en polèmica amb Luter sobre la
qüestió de la llibertat, va escriure un llibre titulat De
lliure albir, on desenvolupa una tesi, segons la qual la
gràcia que déu dóna a l'home, no anul·la el seu lliure
albir, ja que només mitjançant el reconeixement humà
de l'obra de salvació evita reduir l'home a un simple
"argila" a les seves mans.

Sobre la llibertat, de John Stuard Mill, és un clàssic de la
filosofia lliberal. L’argument del llibre, com explica
l’autor a les primeres línies, no és l’existència del lliure
albir, sinó la llibertat civil, és a dir, la naturalesa i els
límits del poder que la societat pot exercir legítimament
sobre l’individu. John Stuard Mill manifesta que la
llibertat individual és la font de la creativitat humana i
de qualsevol progrés intel·lectual. Afegeix: “La
humanitat està justificada, individualment o col·lectiva,
a interferir sobre la llibertat d'acció de qualsevol
persona només amb el propòsit de protegir-se: l'únic
propòsit per al qual es pot exercir legítimament el poder
sobre qualsevol membre d'una comunitat civilitzada,
contra la seva voluntat, és evitar danys. als altres”. Mill
defensa la llibertat de cadascú per autodeterminar-se,
però alhora explica que no es pot evocar la llibertat per
legitimar comportaments perjudicials per a la llibertat
dels altres. Per al filòsof anglosaxó som (i hem de seguir
sent) lliures, però no podem utilitzar el principi de
llibertat per justificar la pèrdua de la llibertat: “no pot
ser la llibertat la que ens priva de llibertat”.

Per a Maggie Nelson, autora de l’obra “queer” Els
argonautes i de l’assaig Sobre la llibertat. Quatre cants de
cura i restricció, la llibertat és una pulsió complexa, que
afecta molts àmbits del nostre quefer diari. Nelson
defineix la llibertat com un conjunt de pràctiques que
produeixen el creuament –enllaç, connexió- de les
nostres relacions amb els demés i amb l’entorn. La
llibertat és crear comunitat de la qual no han de quedar
exclosos els conflictes i les diferències. 

En Reflexions sobre les causes de la llibertat i de l'opressió
social, Simone Weil reivindica la reflexió atenta i el
pensament curós davant la violència, el dolor i
l’esclavatge que genera el capitalisme. Fa un examen de
les paraules que defineixen la dinàmica social
contemporània; examina el significat dels termes, els
seus límits els seus condicionants.

 “La raó sempre està del costat de la limitació”, diu; allò
il·limitat, allò confós, les paraules buides de significat
són instrument per arrossegar les masses oprimides en
defensa dels interessos privats. Per damunt de tot, Weil
proclama que cal entendre què és la llibertat, per tal de
saber perquè lluitar i per organitzar-se socialment i
promoure la consciència col·lectiva, a fi que sigui
compatible amb la llibertat. La reflexió conscient té a
veure amb la llibertat, la irreflexió impedeix el
pensament i la seva absència permet l’auge del
totalitarisme.

Hegel deia que llibertat és millorar allò que faig, car, si
no milloro, soc esclau del què faig. D’altres diuen que la
persona és lliure quan coneix i sap més, i aquest
coneixement i saber li permeten d’entendre, interpretar,
allò que passa per tal de construir. Anant més enllà, Karl
Popper, en La responsabilitat de viure. Escrits sobre
política, història i coneixement, afirma que la llibertat és
corresponsabilitat: “Fins a cert punt tots som
corresponsables del govern, encara que no governem.
Però la corresponsabilitat requereix llibertat (…)”.

Podríem afegir molts més referents amb visions
diferents, però, en certa manera, totes coincidirien a dir
que la llibertat té un component important de saber
conviure amb altres, la creació de comunitat al
capdavall.

Així, doncs, sembla que la llibertat és un constructe vital
sobre el qual avancem no individualment sinó en grup,
no a patolls sinó amb passos ferms i ordenats. Això vol
dir que hi ha uns límits. Som lliures quan generem
espais on tot es pot entendre, és comprensible, perquè
hi ha claredat, anàlisi aprofundida. “La llibertat ens fa
lliures” en els seus límits. Som lliures de pensar i
d’opinar sempre que pensament i opinió siguin
constructius..., malgrat s’oposin a d’altres. És en aquests
límits on ens fem humans i en llibertat creixem. 

Avui, ens trobem a una mena “d’estació límit”, on arriben
els qui diuen cercar més espai mental; “els heretges”
que s’oposen als paradigmes i fan propostes diferents;
els qui proposen que només existeix allò que és nou i
asseguren, fins i tot amb vehemència, que és l’únic camí;
els qui exclouen i fan llistes amb inclosos; els ocurrents
que envaeixen amb impertinència; els qui assenyalen
“altres” i se’ls inventen; els fanàtics que volen ficar els
demes als límits de les seves creences; els corruptes que
al·leguen que això és un fet privat; els qui van contra
tota moral, perquè això “és el que hi ha i ho sento”; els
qui es mouen per espais privats cercant intimitats;
aquells que afirmen que els limitis són per a superar-los
i trencar-los... I, com l’ambient de l’estació límit és
confós, la llibertat no és un concepte clar, sinó una
mena de caos.
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L A  I G U A L T A T  É S  U N
P L A  Q U E  F U N C I O N A

Arribem a un nou Dia Internacional de les Dones treballadores. Un 8M feminista al que arribem amb grans
avenços al mercat de treball, com la reforma laboral, la pujada del SMI a 1080€ (amb rostre majoritari de dona),
la implantació de plans d’igualtat a moltes empreses o la vella reivindicació històrica de reconèixer els drets de
les treballadores de la llar ratificant el conveni 189 de l’OIT. Encara queda molta feina a fer: les treballadores
encara pateixen en major mesura la precarietat laboral, tenen una taxa d’atur molt més elevada que els homes i
la diferència o bretxa salarial es situa encara per sobre del 25%. 

CCOO encarem el feminisme al centre de treball com
una prioritat. Entenem que no ha de ser una sort de
simulacre que afecta l'aparença i no arriba al centre dels
problemes. Per això, apostem per seguir impulsant els
plans d’igualtat, amb més dotació de recursos a les
empreses, implementant les mesures adients per evitar
la bretxa de gènere i denunciant l‘incompliment de la
normativa al respecte. 

Es tracta d’una potent eina feminista d’acció sindical per
acabar amb les desigualtats patriarcals que es donen als
centres de treball. Aquest plans permeten fer
radiografies acurades a cada empresa per situar tot el
ventall de mesures correctores per objectivar i eliminar
la bretxa salarial i retributiva, “el sostre de vidre” i el
“terra enganxós”.

Enguany també reivindiquem la necessitat d’avançar en
polítiques de conciliació dels temps socials i laborals;
corresponsabilitat entre dones i homes; incloure la
perspectiva feminista en la implementació de les
polítiques públiques; acompanyament i la vigilància
efectiva dels drets de seguretat i salut en el treball,
especialment en el teletreball que fan les dones
garantint el dret de desconnexió digital; crear un
registre públic i obligatori dels protocols d’assetjament
sexual i per raó de sexe per reforçar la prevenció i lluita
contra les violències masclistes al centre de treball i
equipar els drets laborals de les treballadores de la llar.

És important que hi hagi una coproducció de polítiques
públiques amb perspectiva feminista, liderades per les
administracions. També necessitem que les empreses i
les patronals tinguin voluntat d’anar més enllà de donar
cobertura al tràmit estètic, jurídic i s’impliquin
proactivament a negociar i implementar plans d’igualtat
adients amb les característiques específiques de cada
empresa i poder acordar la constitució de la figura de la
delegada d’igualtat per vetllar per l’eradicació de
desigualtats i discriminació per raó de sexe als centres
de treball.

Ens trobem en un moment d’avenç de l’autoritarisme i
l’extrema dreta, fenòmens que tenen com a objectiu la
subjugació de les dones i seguir reproduint un sistema
d’opressió i control sustentat en la idea de la
superioritat masculina i en l’acumulació del treball
femení al voltant de salari masculí, invisibilitzant-lo i
desplaçant-lo a l'àmbit privat. 

CCOO també som solidàries amb les lluites que
protagonitzen les dones arreu del món. La situació de
les dones a l'Afganistan amb la institucionalització del
règim talibà, les revoltes de l'Iran o la pervivència del
sistema Kefala, com a mètode d'esclavatge de
treballadores de la llar que es dona a diferents països de
l’Orient mitjà i que subjuga a les dones. 

A casa nostra, és primordial seguir empenyent i
avançant en drets i no permetre cap retrocés,
confrontant a aquells que continuen atacant els drets
sexuals i reproductius de les dones i neguen les
violències masclistes.
 

A l’acte central, organitzat el 10 de març a Cornellà,
adreçat a l’actiu sindical, ens vam preguntar “perquè el
8M?”, fent un repàs sobre la història de les dones i el
feminisme. Vam presentar el vídeo: “Dones
compromeses, dones oblidades” que feia un recull de
lluites a diferentes empreses del Baix Llobregat, vam
presentar l’exposició “Treballadores domèstiques
migrants al Líban” i vam inaugurar una escultura de
Jordi Rocosa davant de la seu com a homenatge als
treballs de les dones i al 8M com a data emblemàtica
del feminisme i el seu vincle amb el sindicalisme de
classe. 

El nostre feminisme és un moviment transformador per
a una societat més justa i igualitària i la construïm des
de la idea que allò personal és polític. Hem d’avançar en
la globalització del feminisme perquè el 8M, no sigui
només una festa, si no una protesta, un clam
d’emancipació, sororitat i empoderament, perquè el que
afecta a una dona ens afecta a totes i tots. 

M Ó N I C A  A L A R C Ó N
Secretària de Dones, Diversitat i LGTBI 

CCOO Baix Llobregat, Al Penedès, Anoia i Garraf
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Per un habitatge digne i assequible

J O S E P  P E R P I N Y À  I  P A L A U

Quantes vegades patim o parlem dels alts preus dels
habitatges tant si es tracta de comprar o de llogar?
Perquè accedir a un habitatge és tan car? Perquè hem
arribat fins aquí? Què es pot fer per revertir aquesta
situació?

Vagi per endavant que no hi ha una única solució. Estem
davant d’una situació complexa i només alineant
diferents factors podem revertir aquesta situació, però
malauradament hi ha masses interessos i pocs
compromisos. 

Quatre paraules es converteixen en màgiques per
revertir la situació: controlar, regular, construir i
compromís.

El “capital” un bon dia va entendre que especular amb
una cosa bàsica i vital del ser humà, com ho és disposar
d’un habitatge, era possible, fàcil i molt rendible. 

A mitjans dels anys noranta es va començar a
espectacular d’una manera agressiva i sense escrúpols,
que finalment ens va portar a una de les crisi econòmica
i financera més gran de la història de la humanitat. Un
capital fora del sistema democràtic i sense cap control
trobava rendiments ràpids i sense cap risc. 

Però parlem només de pràctiques de fons d’inversió,
d’entitats financeres o nous empresaris? És evident que
la seva pràctica desmesurada fou i és un dels
responsables, però cal posar en evidència que qualsevol
persona també s’apuntava a aquesta praxis especulativa.
Els bancs guanyaven creant les seves pròpies
immobiliàries; els grups financers s’especialitzaven en
aquest “producte”; els empresaris invertien en la compra
de sòl i habitatges desatenen les inversions en les seves
empreses; però també els ciutadans anònims,
s’apuntaven i s’apunten a vendre habitatges i a llogar els
seus habitatges a preus de mercat. Qui lloga o ven un
habitatge per sota del preus que t’ofereixen? Pocs o
ningú. Per tant, com deia al començament, no hi ha un
únic factor i un únic responsable.

L’habitatge ha de deixar de funcionar com un refugi dels
excedents de capital. Això mateix passa amb l’or, amb
les accions o en certa manera amb el deute públic.

No simplifiquem la problemàtica, culpant únicament
d’aquesta realitat especulativa al capital. 

Mirem que poden fer les polítiques dels Estats per
controlar, regular i reduir aquesta realitat injusta i
abusiva. Que també són un factor rellevant amb incidir
amb el preu de l’habitatge.

No són el mateix les polítiques neoliberals que les
polítiques socialdemòcrates. Controlar i regular el
capital, els preus, actuar sobre els tipus d’interès,
fomentar la construcció d’habitatge públic i assequible,
fomentar les polítiques de rehabilitació o actuar sobre
els habitatges buits, tenen resultats diferents si
s’apliquen unes o altres polítiques. Per tant, cal tenir-ho
molt en compte.

Tot i així, existeixen punts o interessos en comú que fan
que les polítiques es trobin en punts determinats. Uns
tipus d’interès baixos fan que el deute públic sigui més
assumible pels governs. Als governs els interessa que els
tipus d’interès siguin baixos i poder pagar millor el seu
deute. Les entitats bancaries, amb tipus d’interès baixos,
faciliten més quantitat de diners i això fa que els
compradors pensin que poden assumir uns determinats
preus dels habitatges amb més facilitat. Tot plegat un
cercle viciós, enganyós i falç. 

També és cert que molts compradors d’habitatges
demanaven més diners a les entitats bancàries que els
necessaris per adquirir l’habitatge; per un nou vehicle,
per mobles o fins i tot per viatjar. Només eren culpables
els bancs d’oferir més facilitats?

Els governs han de tractar l’habitatge com una política
d’Estat: com ho és l’educació o la sanitat. Un gran parc
d’habitatge públic i especialment de lloguer és una de
les mesures més adients per revertir la situació. Tenim
escoles i hospitals públics oi? i ningú ho posa en
qüestió. 

En canvi que les administracions tinguin un parc
d’habitatge públic en propietat avui està lluny de ser
una realitat. Les xifres ho deixen clar: és totalment
irrisori el número d’habitatges propietat de les
administracions públiques a Espanya.
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Controlar els preus, regular l’oferta i la demanda i, com
deia anteriorment, construir habitatge públic assequible,
especialment de lloguer, faria que la situació no sigues
tant dramàtica per la ciutadania. 

Però un dels esforços de les polítiques ha de ser que
l’habitatge deixi de ser un refugi pels excedents de
capital. 

La propietat a Espanya continua sent la primera opció
per les famílies, cosa que no es dona a molts països
europeus, on el lloguer és igual o superior al
percentatge de famílies que opten a la propietat.

Qui ha de construir o fomentar la construcció
d’habitatges públics i assequibles és l’administració que
més recursos té. Primer l’Estat Espanyol, després les
Comunitats Autònomes i finalment els Ajuntaments que
tinguin capacitat per exercir aquestes polítiques. No
canviem l’ordre perquè ens equivocarem.

Si les administracions inverteixen en habitatge públic fa
que invertim en qualitat de vida, en menys mobilitat i
necessitats d’infraestructures, en salut personal i
comunitària i, si m’ho permeteu, fins i tot en natalitat.
Menys import d’hipoteca i menys import de lloguer fa
que els comportaments i prioritats familiars siguin molt
diferents.

A Espanya en els darrers anys hi ha una voluntat política
més clara de fomentar les polítiques públiques
d’habitatge, però de moment són decisions que no
acaben d’estabilitzar o reduir els preus. Això passa
perquè cal actuar sobre molts més elements de forma
contundent i no només sobre un. 

Existeixen municipis a Catalunya on el 20% de la
població viu en un habitatge públic i en canvi el preu
dels habitatges privats són molts alts. Per tant, el
foment de la construcció d’habitatges protegits no és la
única solució.

És i serà la suma d’accions públiques i privades, totes
elles alienades i amb compromisos,  que faci que algun
dia, accedir a un habitatge digne i amb un preu
assequible no comporti el sacrifici actual.

J O S E P  P E R P I N Y À  I  P A L A U
Historiador

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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Els reptes de la descarbonització són els
més importants de tota una generació

Tot i que l’espant de la sequera del 2008 no va ser menor i que el govern de José Montilla va
fer importants avenços per donar solucions, avui, tornem a trobar-nos a les portes d’una
situació d’emergència.

Efectivament, l’estiu del 2009 es va posar en marxa la dessalinitzadora del Llobregat, la més
gran d’Europa destinada a l’abastament urbà, amb una capacitat per produir fins a 60 hm3 a
l’any d’aigua, informa la Generalitat de Catalunya. He insistit a la conselleria d’Acció Climàtica
que el punt de vista no pot ser el de dir ara que venen magres que tots junts hem de vigilar,
estalviar cada gota i l’èpica pesada d’entre tots ho aconseguirem. 

No és aquest punt de vista el que més pot ajudar el nostre país, perquè és necessari que
Catalunya tingui també nous mecanismes de dessalinització i, sobretot, treballar amb
modernes infraestructures de reutilització. No hem estat mai únicament un país petit capaç de
resistir, també som innovadors, industrials, progressistes i transformadors. Que si hi ha països
com Israel, on plou menys, que no pateix períodes de sequera, i ho fa per mitjà de sistemes
moderns i avançats, Catalunya també n’és capaç de tot això i únicament fa falta que el govern
empenyi totes les energies de la societat civil i de les persones. 

L’espai Mediterrani està essent més afectat pel canvi climàtic encara que altres zones del
planeta. Una de les conseqüències més negatives és la disminució dels índex de pluviometries.
Els científics adverteixen que n’hi ha de diferents d’afectacions causades per «l’emergència
climàtica». Recordo la preocupació que moltes persones vàrem sentir quan se’ns va anunciar
que, a causa de l’emergència sanitària i pandèmica, havíem de confinar a casa. 

Tothom va començar a utilitzar aquesta paraula i, fins i tot, va arribar un moment on el seu
significat no ens semblava tan terrible com el que realment és: «obligar a algú a tancar-se en
un lloc». Vàrem arribar a aquesta situació a causa de l’emergència de la covid. Aquest record
del passat m’ajuda a comprendre les paraules de la majoria de científics que ens exhorten a
actuar amb molta contundència per intentar aturar el canvi climàtic i les seves conseqüències
més nefastes.

Com que la situació és realment d’una greu preocupació, s’imposa que
l’única mesura efectiva per aturar l’escalfament global és reduir el CO2 de
l’atmosfera. 

És necessari també millorar la gestió dels residus, tenir cura dels paisatges, introduir
infraestructures verdes a la ciutat, netejar els mars i oceans de plàstic, entre moltes altres
mesures ecològiques importantíssimes. Ara bé, l’emergència és descarbonitzar la nostra forma
de vida de manera dràstica els propers anys i dècades. Per fer-ho possible, hi ha moltes
persones que pensem que, si ens distraiem de pensar que som en un moment d’emergència,
no ens en sortirem. Catalunya és un país industrial i avançat, i si volem fer funcionar la nostra
manera de viure i treballar amb energia neta, el canvi és monumental. Actualment gastem la
quantitat astronòmica de 10.000 milions d’euros anuals a comprar energia a l’exterior i, si
pretenem fer funcionar el país de manera neta i verda, en un temps reduït que és el que
exigeix l’emergència, serà necessari construir instal·lacions fotovoltaiques i eòliques en un 2%
del territori no antropitzat català. La contaminació de l’atmosfera es troba en el nucli dels
problemes que estem patint i, entre les conseqüències, la més preocupant avui és la sequera. 
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TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Les limitacions, que ens hem anat trobant al cicle de l’aigua, han
anat creixent i és de preveure que n’haguem de patir més.

Després d’un any de recordar que el tema de la falta de pluges ja
no és una qüestió cíclica i que, enlloc d’això, Catalunya ha anat
patint un descens constant de la pluviometria mantingut en el
temps, és hora de posar sobre la taula les infraestructures
d’aigües regenerades i de reutilització capaces d’assegurar els
cabals industrials, agrícoles i domèstics. L’última inversió
important en el cicle de l’aigua és l’esmentada en aquest article
del 2009, mentre que la conselleria actual de Teresa Jordà ha anat
esperant només solucions a partir de mirar el cel. 

En el mateix moment, el govern de Pedro Sánchez ha facilitat la
instal·lació d’energia neta eòlica-marina. Explico això, perquè són
dues notícies paral·leles que exemplifiquen dues maneres de fer
molt diferents. La que em sembla més recomanable és la
d’acceptar la iniciativa i entrar en acció. 

És clar que els catalans hem estat capaços de superar dificultats
estant-nos de coses, però també hem estat descobridors,
emprenedors, persones amb empenta i pioners. L’energia
sostenible aturarà el canvi climàtic i és també una gran
oportunitat econòmica de progrés per a Catalunya. 

Hi ha molts altres reptes per endavant. Des del món municipal
prendre les mesures necessàries per resistir al canvi de
temperatures i tenir major qualitat de vida. Això, fins i tot, pot ser
una excusa per canviar els vells asfalts per nous llocs de trobada
més amables i plens d’elements naturals. L’eficiència energètica
de les cases de les persones també poden ajudar a ser més
eficaços i gastar menys. 

Les polítiques d’adaptació seran el repte més gran del segle XXI i
és necessari també veure-ho com una oportunitat de
transformació. També per als nostres pobles i ciutats, on hi hagi
maneres de viure millor i on les persones puguin ser més feliços.
Els reptes que hem superat són el final de la Guerra Freda, tapar
el forat de la capa d’Ozó, donar respostes a la crisi del 2008, la
pandèmia i ara toca descarbonitzar la nostra manera de viure. 

És l’objectiu de tot una generació, tal vegada el més important.
Per fer-ho les línies mestres són, en definitiva, energia neta,
emissions zero, eficiència energètica, mobilitat sostenible,
economia circular, residu zero, reducció dels plàstics, optimització
del cicle de l’aigua, qualitat de l’aire i fins i tot tracte humà dels
animals. Aquests eixos milloren la relació entre persones i la
manera que vivim al planeta i, això, té afectacions directes també
en què puguem viure, nosaltres els humans, de manera més plena
i feliç. 

S Í L V I A  P A N E Q U E  I  S U R E D A
Diputada al Parlament de Catalunya
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25.000 associacions, 750.000
persones associades, 10 anys de

govern i es presenta una llei
generalista, sense cap concreció

 

L L E I  D E L  F O M E N T  D E  L ’ A S S O C I A C I O N I S M E ,
U N A  L L E I  N E C E S S À R I A . . .  P E R Ò  Ú T I L ?

La història de l’esser humà, no s’explicaria sense molts
aspectes, però principalment la vida en societat, que no
és més que una forma d’associar-se... i aquesta
característica perdura en els nostres dies... està en la
base del nostre ADN, ser animals socials, que s’ajunten i
busquen la col·laboració per aconseguir fites individuals,
però bàsicament col·lectives.

No és gens estrany, per tant que dins de la societat,
l’ésser humà, avui en dia continuï creant associacions
entre ells per reivindicar aspectes particulars en tots els
seus àmbits .

Catalunya n’és un bon exemple del pes de les
associacions en la societat. Les associacions són un dels
actius més importants del teixit cultural, esportiu, de
lleure, i, en general, de la societat catalana. S’estima que
a Catalunya hi ha unes 25.000 associacions en activitat,
actualment, amb un volum d’entre 500.000 i 750.000
persones que pertanyen almenys a una entitat. 

Més enllà d’aquestes xifres, que per sí mateixes ja
justificarien la creació d’un cos legal que en reguli tots
els aspectes, la veritable importància rau en el
protagonisme que, pel dia a dia de molts municipis de
Catalunya, tenen aquestes entitats en el
desenvolupament d’activitats que complementen, quan
no cobreixen, les polítiques públiques.

I precisament es per aquesta importància del teixit
associatiu que cal tenir un text legal, que les protegeixi i
les promocioni.... però com a tot text legal aquest ha de
ser útil... 

I el govern català ara fa un any va portar al Parlament
un text de la llei de foment de l’associacionisme. El
temps per si ja es sorprenent, tenint en compte que s’ha
trigat set anys a fer-ho, des de l'aprovació de la Llei
25/2015, del 30 de juliol, del voluntariat i de foment de
l'associacionisme, Un projecte de Llei molt millorable,
val a dir, que intentarem analitzar en aquest, breu,
article.

Set anys d’espera que, atès la importància que té pel
sector, el govern ha desaprofitat per fer una Llei útil per
les entitats de Catalunya. Un text que no dona resposta
a les peticions i a les necessitats de les entitats que
presten els seus serveis al llarg del territori de
Catalunya. Per tant, un text que va tard i és incomplert,
però que el PSC considera necessari, és més,
imprescindible.

Va tard perquè aquesta nova Llei ha de donar resposta al
mandat parlamentari de la Llei 25/2015, del 30 de juliol
del voluntariat, i, de fet, es planteja com un complement
d’aquesta. 

Però, a més, perquè el 20 de maig d’enguany s’han
complert sis anys des de que es va celebrar el 3r i darrer
congrés català de l’associacionisme i el voluntariat. 

Un congrés de gran importància en el que es va treballar
per detectar les necessitats que calia que aquesta llei
incorporés i les millores que havia de fer l’administració
per facilitar la tasca que fan les entitats. El pitjor de tot
és que amb aquesta Llei ni tant sols donen compliment
a les peticions de les entitats.

Però aquesta no és la única debilitat del text normatiu.
Hi ha moltes més mancances que cal millorar en el
tràmit parlamentari.

Un primer aspecte, que requerirà un debat més profund,
és que la proposta centra la seva eficàcia jurídica en les
associacions, però deixa en un segon terme un altre
gran sector, les fundacions, que en molts aspectes
comparteixen objectius i mitjans amb les associacions. 

Creiem que aquest ha de ser un punt de reflexió en el
tràmit parlamentari per tal d’introduir una major
regulació, ampliant la regulació en les especialitats que
les fundacions tenen respecte les associacions. 

Una altra opció seria fer una Llei específica de foment
de les fundacions, però la regulació actual, al nostra
entendre, crea una indefinició i aquesta poca claredat
pot generar inseguretat jurídica

O S C A R  A P A R I C I O

Historiador

Diputat al Parlament de Catalunya
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TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Un segon punt de reflexió en el tràmit parlamentari és
que la proposta legislativa opta per establir la necessitat
d’elaboració de plans d’acció local per fomentar les
associacions en els municipis de més de 20.000
habitants. En aquest punt creiem que, i ho apuntem com
a reflexió, caldria debatre si el llindar pot i ha de ser
rebaixat.

Cal tenir en compte que els municipis, segons la
graduació competencial que fan la llei catalana i
espanyola de règim local, no tenen cap tipus de
diferenciació competencial en aquesta matèria i, per
altra banda, la majoria de municipis tenen ja molt
desenvolupats plans estratègics de subvencions, cosa
gens estranya si tenim en compte que la Llei general de
subvencions estableix, en el seu article 8, l’obligació de
totes les administracions públiques de concretar en un
pla estratègic de subvencions els objectius i efectes
d’aquestes amb caràcter previ al seu l’establiment. 

Per tant entenem que podria ser factible vincular
ambdues obligacions, més enllà dels habitants que
tingui el municipi.

Un tercer problema, potser el més important, és que no
s’aborda l’aspecte econòmic de les entitats, més enllà
d’una referència genèrica en l’article 16.2 respecte que
les administracions públiques de Catalunya han
d’impulsar la millora dels mecanismes de finançament
públic de les associacions que duen a terme activitats
d’interès general. 

Les entitats, de forma majoritària, ens fan arribar que un
dels principals problemes que han d’afrontar és la
disminució de les fonts de finançament, que provoca
una davallada dels seus ingressos totals i, per tant,
problemes de tresoreria i liquiditat, en bona part
provocada per la incertesa en les previsions de
cobrament.

Però no es tracta únicament de subvencions que no
arriben o arriben tard, també es troben amb una manca
de previsió de les convocatòries, que la majoria de
subvencions tenen caràcter anual que no permet la
implementació de programes i la seva execució si són
plurianuals, o amb criteris diferents, quan no
contradictoris, entre les administracions, alhora de
demanar les justificacions en les subvencions.

Al nostre entendre, caldria simplificar i facilitar aquest
aspecte. Per això proposem el mecanisme del contracte
programa, que permet obtenir un finançament
plurianual, cert, puntual i, per tant, que millori el
finançament, la tresoreria, però sobretot la continuïtat
en els programes d’àmbit plurianual

Un quart aspecte que la normativa no acaba de
concretar, al nostre entendre, són els requisits que les
entitats han de complir per ser beneficiaries de les
mesures de la Llei, ja que estableix: “que la seva
activitat no sigui, principalment, la prestació de serveis a
canvi de remuneració”. Entenem que el criteri hauria de
ser l’ànim de lucre, no pas que prestin serveis a canvi de
remuneració. 

Si mantenim aquest redactat ens podem trobar que
milers d’entitats que organitzen cursos o actes on es
cobra entrada, quota, o es demana una contraprestació
econòmica, en general, quedarien fora de l’àmbit de la
Llei, com també quedarien fora entitats del Tercer
Sector que presten serveis d’atenció a les persones en
règim de concert o subvenció, o els centres especials de
treball, o les empreses d’inserció, que operen en el tràfic
mercantil en concurrència amb altres empreses. 

Un cinquè aspecte, que també caldrà revisar, és la
casuística que les entitats presenten en relació a
l’existència en les mateixes organitzacions de
voluntariat i personal assalariat, qüestió que la Llei no
contempla.

Un sisè aspecte, que caldrà tenir en compte, és la
interconnexió registral i censal entre els registres de la
pròpia administració catalana, perquè el text no regula
res respecte de la interconnexió amb notariat i altres
administracions, clau per a evitar duplicitats de gestions.

En resum, estic segur que tots els grups podem coincidir
en què cal delimitar més els drets i deures de
l’administració i de les entitats beneficiàries, i aprofundir
i concretar molt més les mesures a aplicar per fer
efectius els principis de foment de l’activitat que la
pròpia llei preveu. 

Com he dit, aquesta és una llei necessària, i el text
presentat suposa una bona base de partida. Però que cal
treballar en ponència per millorar la proposta, amb
concrecions, però també amb la suficient flexibilitat per
adaptar les polítiques a l‘evolució i la modernització
que, en un context de canvi permanent i constant, i més
en l’actualitat, estem immersos les entitats i la societat
en general.

Amb aquesta proposta de Llei, el govern ha donat
compliment a la màxima que és més fàcil fer lleis que
governar, i nosaltres pensem que cal fer les dues coses.
Estem en uns moments molt difícils per la societat, però
precisament, és en aquests moments on ens calen
esforços en la gestió del dia a dia, en donar suport a les
entitats, i, quan es promulguin lleis siguin necessàries.
Que no ens passi com ja avançava Montesquieu, que
deia que les lleis inútils comprometen les necessàries.
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D O N E S  T R A N S ,
D O N E S  R E F E R E N T S

Mar C. Llop  @mar_c_llop
Va ser una fotògrafa catalana i
activista de l'associació catalana
de persones transgènere Generem,
ens va deixar l'any 2022.

I V A N  H E R R A D O R

Rosa Mª Maristany
@rosamariamaristany
Presidenta de la nostra entitat
germana Trans*Baix Power & Roses de
Sant Feliu @transbaix .

Natàlia Parés @vives_natalia
Mestra FIDE d'escacs espanyola i
activista pels drets trans, membre
de la junta de govern de Trans*Baix
Power & Roses de Sant Feliu.

Tina Recio @tina__recio
Activista trans, presentadora a
Diversitats FMi presidenta d'I-
Vaginarium @ivaginariumoficial.

Bea Espejo
Transsexual combativa i rebel. És
escriptora, columnista,
conferenciant i fundadora del ctc
(Col·lectiu de Transsexuals de
Catalunya).

Judit Juanhuix
@judithjuanhuix
És investigadora, doctora en física,
escriptora i activista trans catalana

Lina Mulero @linayali_
Activista trans i portaveu de
plataforma Trans*forma la Salut
@transformalasalut .

Fina Campas @campasfina
Presidenta de Acció Trans -
Osona

Dia Internacional de la Visibilitat Trans*, aquesta diada és una commemoració anual que té lloc
el 31 de març, dedicada a les persones trans* i a la sensibilització en contra de la discriminació
envers a elles a tot el món.  Des de @sb_enpositiu volem retre homenatge a totes aquelles
dones trans de la nostra terra que d'una manera o altra ens inspiren cada dia.

Joana López @ladyjoana1968
Activista trans i co-fundadora de
l'Associació de transexuals,
intersexuals i transgèneres de
Catalunya (ATC) @atcllibertat .

Gina Serra @gina.serra.insua
Activista trans i co-fundadora de
l'Associació de transexuals,
intersexuals i transgèneres de
Catalunya (ATC)
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L O  O B V I

És obvi tot allò que forma part de la quotidianeitat,
que ha estat assimilat a aquesta mitjançant la seva
presència recurrent.

Lo obvi, com a tal, es torna massís, tancat en si
mateix. Està tan integrat en la realitat que es
presenta com a incognoscible. Una totalitat formada
per la fusió dels seus elements; soldats, desfets, no
poden dissociar-se de l'objecte. Així, lo obvi, com el
seu nom indica, tampoc pot examinar-se. No és
possible, en circumstàncies habituals, sotmetre'l a
anàlisi. Si s'intenta, no s'arriba a cap conclusió,
doncs no s'arriba a articular ni un sol pensament
"crític". Aconseguir-ho implicaria haver-lo subdividit
en conceptes menors, la qual cosa provacaria que
deixaria de ser obvi.

Lo obvi és immanent a un mateix i, com a tal, no pot
exterioritzar-se.

Com si d'un déjà vu es tractés, un de vegades es
distancia involuntàriament de lo obvi. Una
exteriorització sobtada i "forçada" que trenca amb
allò quotidià. És en aquest moment quan la seva
condició se subverteix: la totalitat es mostra com el
buit. Què és l'objecte? No pot descriure's; com si
pertanyés a una realitat allunyada d'un mateix,
irreconciliable amb la pròpia. Com si no hi haguessin
paraules per nombrar-lo. Lo momentàniament no-
obvi s'agrupa sota un concepte (en el cas de les
persones, un nom), però aquest concepte, al seu torn
obvi, és opac per la comprensió.

El que té lloc en aquests moments és que, en
distanciar-se, es contempla l'objecte com separat
d'un mateix. L'objecte en estat pur, sense cap vincle
a un mateix. L'objecte perd llavors tot el seu sentit,
doncs s'ha integrat a la nostra realitat en tant que
nostre. No nostre en el sentit de possessió, sinó de
relació. La nostra idea de l'objecte prové de la nostra
relació amb ell, així que considerar-lo com a aïllat és
contradictori a la nostra experiència - quotidiana,
recurrent, constant - de la realitat.

En la quotidaneitat, ens relacionem amb l'objecte
enlloc de contemplar-lo. Com a vincle que és, es
tracta de quelcom purament pràctic. El
distanciament és una abstracció de la pròpia realitat.
De cop, s'abstreu el més concret que existeix: allò
viscut. Viure és relacionar-se; relació no entesa a
nivell social sinó conceptualment, en termes de
construcció de la realitat. Durant el distanciament, la
realitat esdevé estàtica. La vida s'atura mentre dura
l'abstracció. No hi ha relació, sols contemplació.
Immobilitat absoluta.

Es trenca aquí amb el flux de la vida, es genera una
discontinuïtat. S'obre una fissura en la realitat
interna construïda, que llença la presència de
l'exterior. No la deixa entreveure; precipita una
entrada contundent. Es tracta, doncs, d'un xoc.

L'exterioritat no pot percebre's. Ella també és opaca,
però de forma oposada a lo obvi:
es quelcom essencialment diferent d'un mateix; no
pot experimentar-se. I, si no hi ha experiència d'un
objecte (establiment de relació, diàleg), no hi ha
coneixement, no hi ha integració a la pròpia
immanència. Lo obvi es revela com quelcom contrari
a allò que se'l considera: quelcom aliè.

El distanciament apareix com una revelació
momentània. Incomprensible, impossible de
contenir adequadament en categoria o concepte.
Trenca amb allò habitual, obre pas a una realitat
diferent de la pròpia, i la mostra com a verdadera. La
distància existeix, està allà, s'experimenta. L'objecte,
donada la seva condició d'exterior, no pot
experimentar-se. L'objecte està buit d'experiència. El
que s'experimenta és la distància, l'intent de relació
fallit en ser llençat cap a l'objecte. La relació no
aconsegueix arribar a allò exterior, en estar massa
lluny d'un mateix.

La realitat es descompon. Però no ho fa
simultàniament, sinó que sols un dels seus elements
concrets se separa del tot. Es dessolda d'allò massís,
adquireix un ésser propi, tancat a la relació. Un
ésser, en el seu aïllament, infranquejable per a un
mateix. Encara que sigui sols una part, la realitat, el
més propi que hi ha, esdevé aliena. Es produeix una
separació del propi món, del marc en què s'incriu la
pròpia existència. Aquesta queda nua; sense res que
la sostingui, queda suspesa en l'abstracció. No és
només l'objecte qui se separa, és també el propi
subjecte, doncs l'objecte és una part del subjecte en
tant que òrgan indissoluble de la seva realitat. Si
l'objecte s'allunya, la realitat també ho fa. Sense
realitat, sense món amb què relacionar-se, el
subjecte no pot existir. La seva existència es
congela.

No és que la realitat es tracti d'un conglomerat
d'elements obvis. La propia realitat és òbvia. I
l'allunyament, encara que sigui d'un sol element, ja
està esquerdant la seva unitat i privant-la de la seve
condició de massissa. És llavors quan la realitat
deixa de ser quotidiana i es contradiu a ella mateixa.

I R I S
L Á Z A R O



Ara ja fa uns quant anys en aquesta mateixa sala vam presentar la moció Trans* aprovada per
unanimitat de tot el consistori i amb comentaris dels grups que posant de relleu la gran tasca
que des de el col·lectius vam fer per donar visibilitat a les persones trans* i LGBTI en general a
la vil·la de Sant Feliu. 

Podria haver estat una més de les mocions que freqüentment es presenten als plens i que
queden al calaix. Però les persones trans som molt combatives. En aquest cas, es va crear a
Sant Feliu l’associació Trans*Baix Power & Roses de Sant Feliu a la que en la seva inauguració
van assistir personalitats polítiques rellevants tant del Baix com de la Generalitat de Catalunya.
L´objectiu d´aquesta associació ha estat sempre donar visibilitat de tots els col·lectius LGBTI
tant a  Sant  Feliu  com a la  comarca  del  Baix  Llobregat.  L’associació n´és la referent i  motor
d´impuls per la creació de noves entitats al Baix.

Calia doncs establir polítiques públiques per fer efectiva la majoria de les propostes
presentades per l’associacionisme LGBTI tant comarcals com locals, implementant plans LGBTI
dins del Consell Comarcal com a la majoria de municipis de més de 20.000 habitants, els quals
en molts llocs es van posar en marxa, tramitar i aprovar. L´últim abans d´aquest ha estat el
municipi d´Esplugues de Llobregat en que van participar-hi un munt de persones dels
col·lectius que fins a la data anaven a Barcelona ciutat per sentir-se emparats.

Sant Feliu, capital de comarca, no es podia quedar enrere en aquests plans i tant la proposta
inicial com la seva consecució han estat possibles per la implementació d´aquestes polítiques
tant dins del àmbit de feminismes com d´igualtat i LGTBI de la actual regidoria i sota la
implicació ferma del departament tècnic del mateix ajuntament.

Potser un pas molt important es donar a conèixer a la ciutadania l’empar d´aquests plans ja que
dona seguretat i transitorietat jurídica a totes les persones que han estat massa temps
discriminades per la seva forma d´estimar i sentir. Veient-nos la societat com rareses a qui
assenyalar, a qui focalitzar per por a la desconeixença, provocant sexilis i violències físiques
que per aquest entorn hem patit al llarg del temps.

Ja era hora que aquest municipi donés un pas endavant i que acceptés la responsabilitat de la
creació d´aquest pla que potser farà que la vida de les persones dels col·lectius LGTBIQ+ sigui
molt més amable dins del conjunt de la població de la ciutat de Sant Feliu, com a ciutat
acollidora i respectuosa dels col·lectius LGTBIQ+. A més, és un fet que la població LGTBIQ+ està
augmentant considerablement a Sant Feliu i al Baix en general.

Recordo que a la moció Trans* assenyalàvem quatre eixos importants per assolir dins del marc
de les polítiques públiques desitjables per tal d’atorgar i implementar els mateixos drets
inherents que tothom gaudeix, posats de relleu tant en forma com en contingut dins d´aquest
pla LGTBI de Sant Feliu.

PLA LGTBI SANT FELIU 
 PLE DIJOUS 30/03/2023
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Faig una petita mirada a anys passats, quan dones lesbianes locals em deien que per favor
ningú del municipi havia de saber quina era la seva diversitat sexual…

Ara la vissibilització de les mateixes es quasi total, doncs l’apoderament que han tingut donat
de la vissibilització de les dones trans* al municipi, tot i participant d´espais polítics locals, va
fer que les mateixes decidissin fer-ho de “motu” propi més que com un acompanyament i/o
solidaritat amb nosaltres . Però ara viuen i estimen lliurement a Sant Feliu.

EL fet LGBTI és present de forma quasi normalitzada a Sant Feliu, tot i que no exempta de
riscos, doncs a l´augment de la visibilitat s’han incrementat els discurs d´odi promoguts per
forces neoliberals, el que fa que aquesta fita no sigui completament satisfactòria, tot i que
s’aprecia una clara tendència a la millora amb el pas del temps.

La nostre millor fita ha estat fer comprendre a la ciutadania que la tolerància es demanar
permís per existir i, en canvi, el respecte es sinònim de convivència, en aquest cas. Creiem des
dels col·lectius implicats i consultats en aquest pla que s´ha fet un pas de gegant per a la
immersió i normalització dels nostres col·lectius dins del dia a dia de la ciutat de Sant Feliu.

La dinamització dels grups de diagnosi i control del pla s´han executat impecablement, reunint
persones de diferents col·lectius a diferents espais i dies, cosa que ha permès recollir una
imatge molt fidel del conjunt de les persones dins de l´acrònim LGTBIQ+. Ara faltarà veure el
com s´implementen aquestes polítiques públiques.

De fet, tot i que ja s´han implementat alguns plans ocupacionals per a les persones trans,
encara es una solució precària per la seva temporalitat. Esperem que en un futur no gaire llunyà
les empreses locals entenguin que contractar persones amb diversitats sexuals, a més d´ajudar-
les, vegin que es un plus, doncs som un col·lectiu combatiu, resilient i respectuós.

L´educació es part fonamental i principi del respecte a totes les diversitats. Malauradament,
aquest municipi va a la cua de la comarca en ensenyament sobre el respecte a les diversitats
sexuals, afegint la problemàtica de l´augment dels casos de “bullying” a les escoles, tot i que no
és reconegut. Curiosament allà on s´han impartit i s´imparteixen tallers d´aquestes matèries per
el teixit associatiu LGTBI de la comarca hi ha una clara tendència a la baixa de les violències
per aquest fet i els inputs rebuts per les progenitors han estat molt esperançadors de que
quelcom esta canviant dins de la nostra societat.

Agraeixo al consistori i en nom de la nostra associació així com del conjunt de les entitats
LGTBI tant locals com comarcals aquest avanç social que ens empara i protegeix alhora que ens
respecta i sí, repeteixo ens respecta.

I agraeixo en nom meu, de la nostra entitat i de les altres entitats implicades, a tota la
ciutadania aquí present. Al cap i a la fi, sou vosaltres que heu après del desconegut, heu assolit
el desconegut i heu normalitzat en les vostres vides el respecte per a totes les diversitats.

Gràcies!
R O S A  M ª  M A R I S T A N Y

Directora. Trans*Baix Power La Revista
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“ S A N T  F E L I U  H A  D ’ A C O L L I R  
E L  P R I M E R  C O N G R É S  L G T B I Q +

D E L  B A I X  L L O B R E G A T ”

Encarant la recta final de les pròximes eleccions municipals, cal posar en el centre de les polítiques públiques la
defensa dels drets LGTBIQ+ i la realització d’accions públiques que garanteixin la protecció d’un col·lectiu que
representa gairebé el 10% de la població del Baix Llobregat. 

Sant Feliu ha estat una ciutat acollidora i respectuosa amb el col·lectiu LGTBIQ+ però en els últims anys hi ha
hagut una manca de propostes i realitzacions efectives per part d’alguns grups municipals que abanderen la
defensa del col·lectiu. Tot i així, l’Ajuntament de Sant Feliu de Llobregat ha aprovat recentment el Pla per a la
Diversitat Sexual, Afectiva i de Gènere a Sant Feliu que pretén garantir la perspectiva de la diversitat a l’hora
d’implementar polítiques públiques. No obstant, cal que es produeixi la realització efectiva de les propostes
plantejades i avançar en la millora de les polítiques públiques que des de l’Ajuntament es poden realitzar. És
possible que us plantegeu que si una Administració local no té potestat legislativa, com pot realitzar polítiques
públiques efectives i productives que no es fonamentin exclusivament en declaracions de suport i recolzament al
col·lectiu, La resposta és molt extensa però és evident que l’Ajuntament té molt a dir i l’actual govern municipal de
Sant Feliu no ho ha demostrat. 

Malgrat els avenços socials que la societat ha
aconseguit, ser jove i LGTBIQ+ no és gens fàcil. És
per aquest motiu que el jovent LGTBIQ+ ha de poder
gaudir d’un oci adequat a les seves necessitats i hem
de garantitzar, en base al principi de la proximitat al
ciutadà i de descentralització de l’oci, que les
Administracions municipals creïn una xarxa LGTBIQ+
d’oci, comerç i restauració per tal d’integrar aquest
col·lectiu a les activitats culturals de la ciutat i al
gaudir de la persona. 

Cal que Barcelona deixi de ser l’únic lloc on el
jovent LGTBIQ+ tingui una oferta d’oci adequada a
les seves demandes i per tant els municipis han de
procurar garantitzar una alternativa suficientment
atractiva.

Quan parlem de seguretat, tot sovint, ho adjudiquem
erròniament a una problemàtica exclusivament
d’ordre públic i a un conjunt de polítiques de dretes.
A tall d’exemple, l’any 2019 es van comptabilitzar
629 casos de delictes d’odi i incidents
discriminatoris amb un 73% de víctimes d’homes
gais i un 21% de dones lesbianes. 

Tot i així la seguretat ha de ser un eix fonamental
en les prioritats d’un govern municipal i cal que Sant
Feliu sigui pionera, no només en la protecció de les
dones que puguin patir violència de gènere, que és
una prioritat fonamental, sinó també amb el
col·lectiu LGTBI. 

En conseqüència, i tal com ha demostrat l’efectivitat
del Punt Lila a les festes majors, és necessària la
instal·lació d’un Punt Lila i LGTBIQ+ fixe al Casal de
Joves durant les nits amb més oferta d’oci nocturn, a
més de la contractació per part de l’Administració
d’agents cívics que garanteixin la seguretat als carrers
col·laborant amb la Policia Municipal. Ambdues
temàtiques han estat reclamades per l’oci nocturn de
la ciutat i l’actual govern municipal no ha realitzat cap
acció al respecte, tot perjudicant al sector. 

A més, cal destacar l’efectivitat de les parades a
demanda, una política impulsada pel govern de
Balmón a la ciutat de Cornellà que ha garantit que
persones que es sentin insegures en certes zones
conflictives de la ciutat puguin parar un autobús al
marge de les seves parades habituals per motius de
necessitat.

Cal remarcar que el dret a l’habitatge ha de ser
garantit per les Administracions i molt sovint, la
discriminació directa o indirecta per part dels
particulars emparant-se en la llibertat del propietari i
les pràctiques abusives de les immobiliàries dificulten,
encara més, l’accés de les persones LGTBIQ+ a
l’habitatge. Les Administracions Públiques han de
promoure quotes de lloguer social o habitatge públic a
grups amb risc d’exclusió social, incloent efectivament
les dones víctimes de violència de gènere i els
membres del col·lectiu LGTBIQ+. 
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És imprescindible destacar que no es pot avançar en
polítiques LGTBIQ+ sense la conscienciació social i el
foment de polítiques educatives que garanteixin el
coneixement de la realitat social, i específicament, del
paper social que té el col·lectiu LGTBIQ+.

Per tant, no podem tenir un Ajuntament que no fomenti
ni garanteixi la realització de xerrades i formació
educativa a Primària, ESO, Batxillerat i FP adaptades en
diversos formats segons edat sobre LGTBIQ+, salut
sexual i discriminacions socials. 

És evident que cal fomentar que les associacions tinguin
més facilitat per realitzar aquestes xerrades i que
l’Administració local augmenti la seva oferta mitjançant
iniciativa pública.

Crec que és important recalcar dues qüestions de gran
rellevància: en primer lloc, cal crear un grup de treball
LGTBIQ+ que aglutini les diverses associacions, entitats i
tota la ciutadania del municipi interessada en la temàtica
per plantejar propostes, mesures i línies d’acció i en
conseqüència garantir que el ciutadà s’impliqui en la
defensa dels drets LGTBIQ+ i en la millora de la qualitat
de vida dels seus membres.

En segon lloc, cal realitzar cursos de sensibilització per a
funcionaris i personal de l’Ajuntament, professionals de
la sanitat pública i privada i membres i cossos de
seguretat per tal de conscienciar sobre la necessitat de
defensa i protecció dels drets LGTBIQ+

No puc acabar aquest article sense mencionar el punt
clau d’aquest escrit: Sant Feliu, com a capital de comarca,
ha d’acollir el primer Congrés LGTBIQ+ del Baix
Llobregat on es preparin jornades de sensibilització,
trobades entre les associacions LGTBIQ+, autoritats
europees, locals, autonòmiques i nacionals i obert a la
participació i implicació de la ciutadania. 

Si heu començat llegint aquest article pensant que un
Ajuntament no pot fer gaire cosa per garantir els drets
del col·lectiu LGTBIQ+ espero que, arribat aquest punt,
quedi palès que les prerrogatives d’un Ajuntament en
aquesta matèria són molt extenses i que la seva
implicació pot ser realment efectiva. 

Cal arribar aquest mes de maig amb la constitució de
governs municipals progressistes, que garanteixin la
implementació de polítiques LGTBIQ+ actives, i Sant
Feliu ha de tenir un govern que pugui dur-les a terme. 

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

M A R C  A B E L L A
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No ho entén. És un gos!

En Francesc ja fa 81 anys que camina. Últimament més
aviat s’arrossega distret i enfadat, pels seus coneguts
carrers. Ha vist els camps convertir-se en edificis,
canviar els carrers i les places, i sobretot les cares dels
veïns. 

De petit jugava al mig de conreus, prop de la riera,
metre un grupet perseguia gats i gossos, i animals de
tota mena, ell se’ls mirava, no era tan trapella. A ell li
tocava vigilar les dues vaques del pare, i això
l’amoïnava molt, encara no sap perquè; cada vegada
que les havia de treure s’enfadava. 

Sempre li han agradat els gossos, n’ha tingut molts.
L’acompanyaven al camp, quan feia de pagès. Encara
recorda la “Bruna”, la “Laica”, sobretot recorda el
“Titan”, era una meravella, obedient, enorme i
protector dels més petits. Li agradava molt el
formatge, però ni el tocava si el pare no li donava
permís. Va ser un bon gos, molt gran i noble. De fet
sembla que encara el troba a faltar. Coses de vells..., es
diu.    

Ella era de Barcelona, es mirava el Brot amb una cara
de pocs amics. I sempre va voler que dormis fora, al
balcó. Era un petaner no gaire petit, que finament va
acabar dormint a l’habitació dels nens.

Ara fa un parell d’anys, el Pau li va portar el Rai a casa.
Marxava de vacances, volia fer un viatge amb tren, uns
quants dies. Era d’un amic i sabia que a ell li
agradaven força els gossos, el vindria a buscar a la
tornada. Llàstima! No recorda si va ser l’amic, o el Pau
qui va caure i es va fer mal, i no podia recollir-lo. El
Rai es va quedar.

A ell ja li està bé. Ja està vell, li fa mal tot, i no coneix
als veïns. Però treu a passejar al Rai per la vora de la
riera cada dia, mentre ell camina i per la nit li fa
companyia.  

L’ha de portar lligat li han dit els “urbanus”. Ja li han
dit tres vegades, i al final no queda més remei. No
passa res, ja no corre tant i sempre ha estat un bon
gos. També s’ha fet vell com ell. No sap ben bé quina
edat té, potser 8 o 10 anys. 

Ara acaba de rebre una carta. I no l’entén. Diu alguna
cosa d’una multa. Però no l’entén. Encara pensa en
pessetes. I diu alguna cosa així com 10.001. Són
masses diners per una multa. Algú s’ha equivocat. 
El varen parar l’altre dia, i li va van demanar els papers
del gos. Com si fos un cotxe! 

Sembla que ara hi ha una llei que protegeix als animals, li
varen explicar. I des d’ara han de tenir com un carnet, una
matrícula, o una cosa sota la pell. Ha de tenir papers del
Rai. I, a més, ha de haver fet un curs per portar el gos pel
carrer. Per on l’ha de portar sinó! L’ha d’apuntar a
l’Ajuntament. Però si és un gos! En realitat és un amic. No
fa res més que menjar i companyia. Ja està massa gran per
aquestes coses. 

Quan vingui el seu fill li preguntarà. Una multa de 10.001,
Segur que s’han equivocat. Ell no ha fet res estrany,
passejar el gos. Un gos vell i tranquil. Serà en pessetes?,
No ho entén! La deixarà a sobre del moble i quan passi a
veure’l el Pau, li preguntarà que és això. Quina bogeria!
Ha de ser una equivocació! Ha trucat al Pau i no el troba.
És igual, ja li preguntarà. Segur que no és res. Són 10.001
euros... Quan és això? No ho entén. Els papers del gos?
Potser es pensen que és una moto! 

-Si cal fer papers... Ja és massa vell per aquestes coses!-.
El Francesc porta dies donant-li voltes. Ha de preguntar
què vol dir aquest paper. És una multa?. El policia li va dir
que els gossos sempre han tingut l’obligació de tenir els
papers en ordre. Que l’ha de portar al veterinari. No ho
entén! Però si mai ha estat malalt. El veterinari era per
quan els animals es posaven malalts. 

Recorda que ha de comprar i fer el dinar, i el menjar del
Rai. Per sort no menja gaire, però li agrada molt el
pollastre. Al mercat, abans, li donaven algunes restes. Ara
ja no en troba. No ha deixat mai de cuidar el Rai, ara ja no
té qui cuidar, viuen sols el Rai i ell. 

El Miquel i el Toni també passegen un gos. i el Carles
també en tenia fins que va morir l’any passat. I aquell veí
que no sap com es diu, també porta un gos petit enganxat
a les cames. És un gos cridaner i nerviós que fa riure el
vell. Hi ha molts gossos al camí de la riera. Hi ha algunes
veïnes i veïns coneguts de veure’s, gairebé tan vells com
ell. A vegades parla amb algú i els gossos s’oloren. Ell no
parla massa estona, no li agrada. Però són molts i molt
grans, s’ha de fixar quants però són un bon grapat. 

Torna a mirar el paper. El deixa sobre el moble de
l’entrada. Ara no té ganes de tornar a mirar-lo. Ja li
preguntarà al Pau. Vaig a passejar el Rai. 

Una nova llei ha de preveure situacions habituals. El
legislador ha de ser com un cirurgià minuciós i calculador.
Ha d’observar les possibilitats i protegir tots els usuaris de
la futura norma. La llei és una eina que busca crear una
millor situació a la societat i alhora pot provocar efectes
no volguts. La tècnica legislativa és una destresa delicada.
És possible establir períodes transitoris on la societat
s’adapti a les obligacions, per ser eficaç i efectiva. La
comunitat ha de rebre la llei, una nova llei, i experimentar
millores. 

Més tard, ja casat, va
entrar a la fàbrica del
vidre i van comprar un pis
amb la Maria. Quines
discussions per tenir el
gos. Embruten molt, faran
mal als nens. Què passarà
si...? 

D O L O R S  L E Y V A  G R A S A
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DONES QUE ODIEN LES DONES TRANS

Em direu que el títol, beneficiant-se de la semblança amb el propi d’una saga nordica d'èxit, és una mica agafat pels
pèls... En canvi, penso que li escau molt i va com anell al dit al present article.

He escrit dones trans però podria haver dit dones transsexuals, travestis, transgèneres femenins. Persones assignades
home però que, malgrat això i altres impediments físics, socials i culturals, no només es reivindiquen com a dones sinó
que viuen com a tals. Em direu, és clar, que això només és possible si existeix un binarisme de gènere que fa que
«viure com una dona» tingui un sentit diferenciat del de «viure com un home» o del «senzillament viure». Però no vull
parlar de mi, de nosaltres, sinó de la interacció que tenim amb d’altres dones, dones assignades i que han crescut com
a tals, fins i tot, per entendre’ns, dones biològiques, crescudes i educades sota la discriminació patriarcal com a dones.

Deixarem de banda, perquè aquí no n’és l’objecte del present article, la posició d’acceptació o d’indiferència. He de
reconèixer que és la posició que trobo més normal. Ho dic perquè moltes vegades sense conèixer els detalls d’un
col·lectiu discriminat, sembla una posició bastant lògica considerar que tindran els seus motius i solidaritzar-se amb la
gent discriminada, actuant des del respecte i la complicitat amb els altres...

He escrit complicitat i vull subratllar aquesta paraula. La complicitat entre dones de diferent índole, situació i origen,
semblaria una cosa immediata tenint en compte la situació global de masclisme i discriminació que patim totes, en
major o menor mida, amb major o menor afectació personal, perquè ja sabem que en la vida de cadascú s’entrecreuen
moltes situacions pròpies que ajuden a portar-ho millor o pitjor: tenir casa, treball, diners, viure en un entorn
favorable, tenir recolzament familiar, protecció legal, etc.

Doncs quina és la sorpresa que això en moltes ocasions no és així. Existeix una llista interminable de
dones que es senten insultades per la mera existència de les dones trans. Em quedo curta quan dic
insultades... realment estan fora de sí. Ho arriben a considerar «una agressió masclista més», «homes que se
n’en foten de les dones», «homes que volen destruir les dones», «éssers repugnants».

Jo diria, d’entrada, que la manca d’empatia es palesa, és una posició abans de
qualsevol raonament, visceral, quasi religiosa. Per això em sembla que els
arguments que esgrimeixen son quasi «a posteriori», per semblar persones
raonables i no vetustes i carcamals fanàtiques. M’agradaria en aquest punt que
la persona lectora fes un petit racó a la seva ment, mentres segueix aquest
article, i situï en aquest apartat de la seva memòria el següent: en què els
perjudiquen les dones trans? Perquè no es solidaritzen amb la nostra situació
de greu discriminació?

Anem a pams i analitzem només algunes postures de dones gens
favorables a les trans, tot i apreciar que com he dit, en la meva opinió els
raonaments que eventualment s’esgrimeixen em semblen sobrers, no
afectant l’arrel intima del cas, personal, en la que per falta de formació no
m’atreveixo a entrar. A més em veig incapaç de fer una anàlisi psicològica,
psicoanalítica?, d’algunes posicions personals.

Les dones som mares, principalment

Aquest argument de l’època franquista ja no es sent gens. No
solament és una mica ridícul perquè hi ha moltes dones que no son
mares o que no ho poden ser, però sobretot perquè moltes anti-
trans no ho han estat o no ho son. Per tant, és un argument que no
s’utilitza, ni tan sols relatiu a la capacitat de ser-ho.

Per una banda es poden tenir fills adoptats, hi
ha persones trans que els tenen propis, etc. La
capacitat de gestar expulsaria del ser dona a
un munt de persones i sembla reduir molt el fet
de «ser dona». Quan perds la capacitat de
procrear, ja no ets una dona? Diria jo, potser
m’equivoco, que socialment la maternitat ha
estat cabdal només en èpoques determinades i
això no ha afavorit les dones, sinó el contrari.
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TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

No son com nosaltres, ser dona es quelcom subtil i especial

Aquesta tonteria de «l’etern femení» és un pensament arrelat en la mateixa idea asociada a la feminitat. Ser dona es
ser femenina i, en conseqüència, si no ho ets prou, ho hauries de ser, almenys en un grau suficient. 

Des de la infancia s’adoctrina a les noies a ser diferents dels homes, vestir diferent, actuar i comportar-se de forma
«apropiada». Moure’s adequadament, gesticular de forma no energica, ser dolça, agradable, simpatica. Anar guapa i
bonica. I un fotiment de basura masclista que s’impregna socialment en les noies, que limiten les seves expectatives
personals a una forma limitada de desenvolupament i de futur, depenent de casar-se, de fer una família, etc. Lluny de
l'apoderament individual que es, pel que es veu, un valor masculí, de solteres i d'altres dones fracassades.. 

A tall d’anecdota vull recordar la cita d’una doctora especialitzada en temes trans que va afirmar en un congrés mèdic
(no sabia que hi havia trans infiltrades, no jo, i per tant és una cita no precisa) que «elles (les dones trans) es pensen
que son com nosaltres (les dones no trans), però, és clar, els-hi falta aquella cosa que nosaltres tenim i ells no,
l’esperit femení». Jo no generalitzaria el meu cas amb d’altres dones trans, però reconec que no tinc «esperit femení».
No m’ho noto. He de dir que tinc amigues, dones no trans, que tampoc son així. I en canvi sé que hi ha moltíssimes
dones trans que es sentirien molt molestes amb aquesta afirmació perquè sempre s’han sentit dones i han viscut com
a tals tota la seva vida adulta, considerant-se tant femenines com la que més.

Es dirà que ningú pensa aquesta bajanada... Doncs no. Fins i tot ilustres del moviment trans ho creuen fil per randa.
La societat política espanyola ho creu de ferm. Us heu fixat que les representants trans a la política i fins i tot en la
representació del mon LGBT preferiblement es busquen «guapes i femenines»? Us heu fixat que la credibilitat de les
dones trans s’ha associat sempre amb el seu «passing», la seva feminitat sense fissures, el semblar una dona «com
totes les altres». En realitat, ser com un tipus de dona específic, quasi diria, sobadament «normal».

La dona menstruant

Una floritura de la posició anterior es presenta amb el concepte de la «dona menstruant». Es un argument utilitzat a
l’actualitat per les feministes retro, de les d’abans de sagristia i ara de clubs de té i reunions amables, «entre dones».

Potser ho explico malament, al capdavall no es el meu punt de vista, però el raonament seria del tipus: totes les
dones (les dones trans no ho son, son homes) tenen en la menstruació quelcom que marca psicològicament i et fa
créixer com la dona que ets. El ser dona és inseparable d’aquesta experiència moldejadora del tarannà femení. 

És una idea curiosa. Mira que hi ha coses específiques que les noies han de viure en la nostra societat binaria i
patriarcal!. No ignoro que per algunes dones la menstruació és encara «el mal de la bèstia» i que físicament ho han
portat fatal. Entenc que per algunes d’aquestes dones aquesta experiència hagi estat traumàtica a nivell psicològic.
Però jo no faria d’això virtud, ni norma. Reconec que, posats, me n’alegro de no haver-ho viscut. Altres dones trans ho
enyoren i ho hagueren desitjat en un mimetisme amb la resta de dones. També conec dones que, pel que sigui, no ho
volen i d’altres que ni s’enteren, també n’hi ha. 

La cosa curiosa es que sovint ho argumenten dones que ja no menstruen.
És un ser dona a «tren passat». No tan el que sóc sino el que vaig ser. El ser
dona, llavors, seria quelcom purament arrelat en el psiquisme,
contràriament al que aquesta argument biologicista pretén. Soc dona
perquè vaig viure això i allò, i això ha determinat el meu tarannà.

Una mica com dir, sóc dona perquè la societat patriarcal m’ha fet masclista,
insolidària i la supremacista que avui sóc. 

Més o menys, un argument similar al que següeix.
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L’educació fa la dona

És ben curiós que aquesta forma de presentar la discriminació sobre les dones trans parteix d’un desconeixement
absolut de la realitat del conjunt del col·lectiu. Sabem que hi ha trans que fan la transició a una edat adulta, fins i tot
superior als 40 anys, i que en molts casos han viscut una etapa de la seva vida com a homes «normals», en apariència.
Però, no podem oblidar que una altra part de dones trans ho son des de la infància i han patit la discriminació doble,
com a dones i com a trans, havent-se «educat» o «crescut» en aquesta situació de doble discriminació.

Per tant, aquest argument amb l’objecte de desfer-se de les dones trans no serviria per a més de la meitat del
col·lectiu. Sé que això no es satisfactori per al personal anti-trans. Senzillament, ho poso de relleu per a que renovin
l’argumentació. A veure quina s’empesquen...

Vull entretenir-me una miqueta en el present apartat perquè té moltes línies d’extensió i s’ha utilitzat en les més
diverses àrees de la vida, amb la finalitat d’excloure les persones trans.

 Primera derivada: es un xollo ser dona

Un argument inversemblant. Els arguments primerencs per a identificar les persones transsexuals als estaments
mèdics partien de que era un gran patiment ser una dona trans. Alguna cosa hi havia si ho plantejaves. En canvi,
sembla estrany ara aquest argument i més escoltar-ho de preteses feministes, vivint com vivim en una societat
patriarcal. Oju!. Ho diuen, no en general, sinó en algunes situacions concretes... 

 Segona derivada: malmetem les conquestes del feminisme

Vull dir que existint la «discriminació positiva», a veure si les dones trans ens fotran les mongetes! 

Aquesta idea és present per exemple en l’esport. Una esportista més o menys bona (o dolenta) en el món masculí, ara
com a dona es situa quasi a l’elit. També és present en el mon del treball i de la política. Hi ha d’haver paritat i ara
«aquests homes», fent-se passar per dones, ens trauran les conquestes que el feminisme ha trigat tant en aconseguir.
Ves per on.

Pero no hi ha igualtat realment, recorda: «un home educat com home...». Cal lluitar-hi en contra de les dones trans.

Barrejant arguments, a mi em va succeir, en el seu dia com escaquista d’elit, que amb el reconeixement legal com a
dona passava a ocupar una posició del ranking de dones que em catapultava directament a jugar Olimpíades,
Europeus, etc. Si jo hi anava, una altra jugadora quedava fora. Algunes de les que quedaven fora i d’altres persones
que si van solidaritzar, van protestar perquè deien no era just aquest canvi sobtat que les eliminava. L’educació i el
creixement esportiu es va argumentar per dir que la «promoció» i les «prebendes» derivades del sexe s’havien
d’associar a aquest historial «femení».

Sorprenent argumentació. Si enlloc de ser trans haguera estat rusa, educada en una altra situació on el nivell de joc
és molt més exigent i el ranking de les jugadores molt més alt, enfi, una altra educació, llavors s’ho hagueren menjat
amb patates, com així va acabar passant quan van aterrar les jugadores dels països de l’est. En canvi, si ets trans, no
s’hi val!

No s’escapa que aquestas situacions només desperten les ires de les persones amb interessos personals, no del
conjunt de dones. A nivell esportiu, les que son desplaçades. A nivell laboral, dones de classe mitja i alta que disputen
posicions millor remunerades o de poder.

Aquest temor és una mica grotesc perquè amb tant poca persona trans costa adivinar com això pot alimentar
l’animadversió i l’odi anti-trans. Toca preguntar-se, els interessos individuals han de passar per damunt de la
solidaritat? No acceptarien competir amb dones migrades? Estan en contra del foment a la contractació de col·lectius
vulnerables? El col·lectiu de dones trans és clarament un cas que requereix totes les mesures de suport per tal de
vèncer la nostra discriminació secular en l’àmbit del treball. I, llavors, es que ni tan sols podem competir en
condicions d’igualtat?.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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Tercera derivada: ens esborren!

Argument simultani i invers, el que cito: «s’ha d’anar molt en compte perquè a l’actualitat hi ha moltes noies que
prefereixen ser homes i es declaren trans i/o lesbianes que després seran trans». És clar, és molt més xulo ser home
en una societat masclista que ser una pobre noieta. O sigui, aquí rep tothom que és trans.

A veure si ho entenc. Les dones trans som homes i no mereixem comptar com dones perquè som una colla
d’oportunistes i interessades. Al mateix temps, l’adoctrinament LGBTIQ+ a les aules propicia no només el
lesbianisme en les noies, cosa de la moda, sino el ser trans ja que ser home és millor que ser dona (als ulls de les
noies). Al final no hi haurà dones!

No és estrany que amb tanta gent terraplanista, membres de qualsevol església evangèlica o d’una secta religiosa
d’arrel semítica, normalitzada o no, feministes ursulines reciclades, fatxes i franquistes, masclistes d’esquerres i
retardats de la més diversa índole, es pugui ni arribar a pensar una tonteria més gran. Informar-se, llegir,
reflexionar les coses no produeix cancer... Ser lesbiana o trans no s’ensenya ni s'aprèn.

La gracieta de que ens esborren, traduït il·lustradament per: ens treuen l’essència, o de que l’1/20000 representa
alterar les estadístiques i confondre la situació de les dones no trans, no es sosté per enlloc.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Un home biològic mai serà una dona. El sexe no canvia

M’ho he deixat pel final perquè m’agraden els temes
conflictius i posar el dit a la nafra. Mira que el moviment
trans, els informes mèdics i l'anàlisi científica ha passat per
damunt d’aquesta ximpleria, referida a les dones trans, per
a que repetidament torni a sortir la luminaria de torn, o el
cretí a l’ús, a dir aquesta frase comuna.

Ah, els cromosomes... Els cromosomes no canvien! S’ha
adonat l’astuta persona lectora que els cromosomes de la
gent, en allò que fa referència al sexe, no son coneguts per
quasi ningú? Jo no tinc fet el meu mapa genetic, ni sé si
tinc XX, XXX, XY o alguna variant rara de tipus genètic o,
en canvi, soc «normal», cromosomes masculins!. I malgrat
aquesta ignorància hem estat assignades en néixer, pels
sexadors de torn, com a mascles i femelles.

Fins i tot, en el meu procés de canvi de sexe legal, en
l'època que havies d’anar al jutjat, ningú es va molestar en
mirar els meus cromosomes...

I es que la creença que les dones trans tenim cromosomes
d’home normal està àmpliament acceptada. I això malgrat
que els estudis científics han volgut trobar una combinació
específica de cromosomes associats a la transsexualitat.
Mai t’acabes de sorprendre. I no sols això, s’ignora que és
quelcom científicament demostrat (i mira que m’importa
poc) que la transsexualitat no és quelcom psicològic o
social, o millor dit, per admetre un ventall més ampli de
possibilitats, no és només quelcom psicològic o social sino
que té clars components d’indole biològica i neuronal. 
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O sigui, això de que les dones trans som homes us ho
hauríeu de fer mirar.

I ara, permeteu-me abordar la mea creuada personal.
Penso, a més, que el procés d’hormonació i les cirurgies
transsexualitzadores produeixen una metamorfosi a
nivell corporal bastant notable.

Potser no en l’esperit i en el nostre tarannà bàsic que
continua com sempre, sino en el perfil del teu caràcter,
la teva fortalesa física, la teva masa muscular, etc. Sí,
has canviat. I no per a ser una nevera, com deia una
amiga, sino en clau de dona. 

De fet, el meu físic actual, i sense prendre hormones des
de fa més de vint anys, té uns nivells hormonals
assimilables al d’altres dones de la meva edat,
menopausiques, com surto jo. 

I encara més, no puc estar de dir-ho, altres dones que
per circumstàncies mèdiques han vist extirpats els seus
òrgans genitals interns, son físicament, a nivell d'òrgans
sexuals, igual que jo, vulva-vagina-clítoris. O sigui,
foteu-vos, carcamals. El procés transsexualitzador sí ens
canvia i ens allunya de la imatge biològica d’un home.

Dones misògines

És una cosa que no deixa mai de sorprendre’m i que a
més ho veig també present en dones trans. Moltes dones
s’empassen el discurs masclista de lo dolentes i perfides
que som les dones, lo pitjor. L’home és noble, audaç,
viril. La dona es artera, traidora, venjativa. Cuida’t de les
dones!.
 
Te n’adones que en quant a l’ideari que se’ns ha
acumulat al sidral després de segles de masclisme,
religió i des-educació alienadora, queda molta feina,
molt rentar-se el cervell amb lleixiu i molta paciència
per redreçar la situació.

I com deia al principi. Quin mal fem les dones
trans a aquestes dones que ens odien tant?

N A T À L I A  P A R É S  V I V E S
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ROBOTS, PUTES, DRETA EXTREMA I
TRANSGÈNERES

Els perills de l'avenç tecnològic com l'augment del
control ciutadà, la polarització econòmica, l'apogeu de
governs totalitaris amb discursos homologables… són
qüestions que ens fan témer que l'evolució tecnològica
perpetuï amb més virulència la part més fosca del que
som. I com si es tractés d'una realitat desvetllada per la
ciència ficció (robots, universos paral·lels, societats
fragmentades, presagis sobre la fi del món), sembla que
l'evolució tecnològica se'ns presenta amb seriosos
dilemes futuribles davant la possibilitat de portar-nos
veritables disgustos que recordarien les distopies socials
que ja apareixen en relats ficticis sobre el futur.

Actualment el món sembla més crispat des dels
discursos polítics, les xarxes socials, les percepcions
conceptuals, el debat des del reivindicatiu amb
posicions contràries destinades a enfrontar-se. La
reivindicació, que servia per denunciar les injustícies per
part dels que la pateixen, ara serveix per legitimar els
que les provoquen en presentar-se com a damnificats.
"Els blancs també tenim drets", aquest eslògan trumpià
seria un exemple d'inversió conceptual on el
supremacisme històric és representat com a causa
victimitzable. Òbviament aquest fet és traslladable a
qüestions de gènere, estatus i poder on la solidaritat
conceptual sembla destinada a empatitzar, atendre i
entendre els més afavorits. Em recorda el títol d'un
culebrot: “els rics també ploren”.

En èpoques de crisi, fins i tot les societats que es
presenten a si mateixes com a avançades semblen
replegar-se i tornar a caminar per trajectes molt marcats
i violents; l'auge de l'extrema dreta a Europa en seria un
exemple. 

Per si la nostra història recent no és prou explícita del
cost humà que el fet suposa, la manipulació del
sentiment de la por i els discursos catastrofistes ens
portarien a prendre decisions destinades a mantenir
l'estatus a costa de gent menys afortunada; la base de la
insolidaritat que ens porta a crims i massacres.

La nostra cultura hegemònica fa temps que va deixar de
fomentar la col·laboració, afavorint en canvi la
competitivitat i el discurs triomfalista de qui guanya i
s'imposa als altres. Així funciona –a grans trets–
l'economia. És la depredació, l'eina de l'acumulació dels
diners, i per tant del poder, a mans d'uns quants
homínids.

La veritable solidaritat entre persones sembla estar
ratificada de forma residual. El més gran seria la recerca
d'una activitat que ens beneficiï a nosaltres abans que
als que presumim atendre. Sembla desolador; però
mirem a gran escala com funcionen els nostres sistemes,
especialment les grans empreses extractives i els seus
discursos representant-se a si mateixes com si fossin
onegés. Segons Peter Buffett: “Com més vides i
comunitats destrueixen mitjançant el sistema que crea
enormes quantitats de riquesa per a uns quants, més
heroica sona l'expressió “compensar”. És el que anomenaria
“rentat de consciència”: per repartir una mica del que tens,
per sentir-te millor, per acumular més del que qualsevol
persona necessitarà per viure. Però això és justament allò
que manté l'estructura existent de la desigualtat. Els rics
dormen millor, mentre que altres amb prou feines en tenen
prou per llençar alguna cosa a l'olla.”

El feminisme sistèmic té els seus propis dimonis interns
des de fa temps; per exemple, la denúncia contra la
prostitució o l'existència trans demostra el malestar
purità que algunes dones senten per l'existència
d'aquests conceptes, malestar àmpliament exhibit en el
passat pel més ranci i característic del masclisme.
Aquest tipus d'idees sobre la “igualtat” no es
fonamenten en el propòsit filantròpic que ens atorgui a
tots la mateixa qualitat de vida, sinó en una mentalitat
paritària amb el pensament patriarcal. És evident que
aquest tipus de feminisme –jerarquitzat– suposa la
legitimació i perpetuació del constructe hegemònic,
competitiu i certament insolidari que el masclisme va
inventar. Com em va dir fa anys una dona sàvia i epicúria
que es va escapar del corral de la normalitat: “masclisme
i feminisme estan destinats a rebolcar-se amb passió i
entrega. Després de tot… Déu els cria i ells s'ajunten!”

Yubal Noah Harari alertava fa poc de les conseqüències
nefastes que podria comportar la intel·ligència artificial,
sigui perquè aquesta intel·ligència pugui desxifrar dades
personals i recórrer a la suplantació, amb els perills
propis de catastròfiques estafes en qualsevol àmbit. 

B E A  E S P E J O
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Més preocupant: amb la capacitat d'obrar de manera
independent, la pròpia IA podria decidir exterminar
l'espècie humana en cas de decidir que no som
rellevants i encara menys amos de les seves decisions.
Aquesta por estaria fonamentada en la manca d'empatia,
un tret distintiu d'uns grups socials cap als altres. És
lògic pensar que aquesta característica pugui
desembocar en massacres, ja que aquesta por preventiva
és en el fons una extrapolació de les dinàmiques
humanes. Si la IA acaba sent com nosaltres en versió
deïficada, omniscient i omnipotent és lògic pensar que
sentirà tanta empatia pels humans com la que sentim
els humans per una plaga de cuques.

Els més optimistes veuen una oportunitat de negocis i
prosperitat –per tant, evolució– en les possibilitats
tecnològiques, potser perquè en els moments més
convulsos de canvis socials, els sectors privilegiats no
semblen correr riscos, al contrari.

No necessitarem infermers, caixeres, obrers, dependents,
tota mena de treballs de les classes obreres perquè ho
faran els robots. És clar, la pregunta és què passarà amb
el gruix de la població que viuen gràcies a aquestes
feines? Quins tipus d'oficis existiran quan no es
necessitin aquests oficis? Partint de la base que la
desproporció del repartiment econòmic segueix sense
ser contemplada com la major forma de violència que
suporta l'ésser humà, la qual cosa genera altres
violències inevitables, caldria pensar que hi ha un pla B
que solucioni el buit alimentari que suportarà una
enorme quantitat d'homínids a tot el planeta?

No sembla que hi hagi un pla B. No sembla que als
privilegiats els preocupi cap pla B, potser perquè fins ara
la pobresa era una font de recursos per a l'exercici de la
plusvàlua. Si els pobres deixen de ser rendibles, és fàcil
pensar que la indiferència o el menyspreu serà el full de
ruta més assumible, com sempre ha passat amb la
pobresa no rendibilitzable.

Si “humanitat” i “solidaritat” fossin conceptes inherents,
es podria pensar en alguna solució? Una bona
distribució econòmica a escala mundial marcaria un
veritable full de ruta col·laboracionista entre homínids,
cosa que a molts els sona a “utopia irrealitzable”. Tot i
això, la renúncia a la utopia és una claudicació, quan no
un clar exemple de desinterès real per part d'aquells que
caminen pel costat confortable de la vida. Creure en
utopies és l'única escletxa d'esperança que els queda als
que no tenen res més.

La qüestió és que, ja que semblem condemnats a lliurar
les nostres decisions a la tecnologia, podríem
humanitzar aquesta qüestió fins aconseguir allò que per
nosaltres mateixos no hem aconseguit, precisament
l'abast de la utopia?

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Podria la intel·ligència artificial amb els seus algorismes
recrear complicades operacions matemàtiques
(complicades des del nostre punt de vista) que donessin
solucions sobre com repartir els recursos a escala
mundial –i sostenible– i impedir així que ningú passi
gana i misèries? O potser ens interessa més el control, el
negoci rendible, el poder i els seus excessos? Aquí us
deixo aquests interrogants.

No oblidem que, per ara, la intel·ligència artificial no és
res més que una fotocòpia sublimada, hiperbòlica i
fantasmagòrica de les nostres inquietuds humanes. Si la
solidaritat i el millor de l'homínid fos la característica
d'aquest avenç només caldria esperança i celebració. Al
contrari, si aquests avenços ens fan por és precisament
pel temor que una versió de nosaltres mateixos (tal com
som), amplificada i omnipotent, acabi portant les regnes
del nostre destí; o directament substituint-nos en el
procés evolutiu. Tenim motius per sentir por? Traieu les
vostres conclusions!
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AGENDA
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EL XINÈS DING LIREN, NOU CAMPIÓ
MUNDIAL D’ESCACS

Natàlia Parés Vives

- 2 7 -

El retard en publicar aquest núm. 8 de la nostra revista ens ha permès veure acabar el
campionat mundial d’escacs entre el rus Ian Nepomniachtchi i el xinès Ding Liren. Ha estat un
matx a 14 partides d’escacs a ritme clàssic (120’ primeres 40 jug, 60’ 20 jug, 15’ per la resta de
la partida amb un increment de 30 seg a partir de la jugada 61) que malgrat l’enorme lluita ha
acabat en empat, decidint-se el títol en la primera sèrie eliminatòria, a 4 voltes, a partides de
25’ i 10 “ d’increment per jugada.

Amb aquest resultat la Xina obté les dues corones, masculina i femenina, amb
la campiona del mon Jun Wenjun que ho és des de 2018. El palmarès femení,
d’acord amb la Viquipèdia, és:

1927-41              Vera Menchik-Stevenson (URSS, Txecoslovàquia, Anglaterra)
1950-53               Ludmilla Rudenko (URSS)
1953-56,              Elizavieta Bykova (URSS)
1958-62 
1956-58               Olga Rubtsova (URSS)  
1962-78               Nona Gaprindashvili (URSS)
1978-91               Maia Xiburdanitze (URSS, Georgia)
1991-96,              Xie Jun (Xina)
1999-2000                                         
1996-99               Zsuzsa Polgar (Hungria, Estats Units)
2001-04               Zhu Chen (Xina)
2004-06               Antoaneta Stefanova (Bulgaria)
2010-12,              Hou Yifan (Xina)
2013-15,
2016-17               
2012-13               Anna Ushenina (Ucraïna)
2015-16               Mariya Muzychuk (Ucraïna)
2017-18               Tan Zhongyi (Xina)
2018-                   Ju Wenjun (Xina)

Unes campiones ignorades pels medis, fins i tot, escaquístics i que citem aquí
en clau d’homenatge a aquestes grans jugadores.

En canvi el palmarés “oficial”, masculí, molt més conegut, és:

1886-1894          Wilheim Steiniz (Imperi Austrohongarès, Estats Units)
1894-1921          Emmanuel Lasker (Imperi Alemany)
1921-27               José Raúl Capablanca (Cuba)
1927-35,             Aleksandr Alekhin (França, rus emigrat)
1937-46               
1935-37               Max Euwe (Països Baixos)
1948-57,             Mikhail Botvinnik )URSS)
1958-60,
1961-63
1957-58               Vassili Smislov (URSS)
1960-61               Mikhail Tal (URSS - Letònia)
1963-69               Tigran Petrosian (URSS)
1969-72               Boris Spassky (URSS)
1972-75               Bobby Fischer (Estats Units)
1975-85               Anatoly Karpov (URSS)
1985-93               Gary Kasparov (URSS, Rússia)

A partir d’aquí el campionat del mon es va dividir entre el promocionat per
Kasparov , i el de la FIDE.



1993-2000          Gary Kasparov (Rússia)
2000-2006          Vladimir Kràmnik (Rússia)

EL palmarés FIDE:
1993-1999          Anatoli Karpov (Rússia)
1999-2000          Aleksandr Khalifman (Rússia)
2000-2002          Viswanathan Anand (India)
2002-2004          Ruslan Ponomariov (Ucraïna)
2004-2005          Rustam Kassimfjaniov  (Uzbekistan)
2005-2006          Vesselin Topalov (Bulgària)

I ja de nou, unificat, sota control de la federació Internacional (FIDE):

2006-2007          Vladimir Kràmnik (Rússia)
2007-2013          Viswanathan Anand (India)
2013-2023          Magnus Carlsen (Noruega)
2023-                   Ding Liren (Xina)

En conjunt, tot el cicle de l’actual campionat del món ha estat molt inversemblant. D’entrada Ding no va
guanyar el candidats que va ser per a Nepo, però el super campió Magnus Carlsen va decidir renunciar a la
seva corona i no defensar-la. Potser 10 anys de campió i de ser indiscutible número 1, cansen. El resultat és
que la final per disputar el títol va recaure entre el primer i segon classificats.

El matx ha estat electritzant anant els dos jugadors a per totes a cada partida. A diferència d’altres matxos
amb un gran número de taules, de compromís, aquí cap jugador donava treva al seu adversari. La tongada de
pals de les rondes 4 a 7 ens tenia a tothom amatents de les retransmissions del matx per Internet.

En la meva opinió, Nepo, com tots abreviem el complicat nom del rus, va tenir el títol pràcticament a la
butxaca en més d’una ocasió. Val a dir que no ho va aconseguir per una sèrie de factors: 1) els nervis, a
qualsevol li tremolen una mica les cames quan ja té una gran fita a l’abast, 2) un repertori d’obertures
sosaines, potser no gaire adequat al seu estil de joc agressiu, 3) per part de Ding Liren, una defensa ingeniosa i
aferrissada, sense treva, ideant contracops inversemblants o directament suicides però que va aconseguir
trencar el joc de Nepo.

L’eliminatòria a un matx semi-ràpid de 4 partides que va acabar essent decisiu, tampoc ens va defraudar. És
cert que van haver 3 empats, però vaja partides! Van ser totes electritzants.

La bossa de premis era de 2.000.000 €, en que el 55% ha anat pel guanyador i el 45% pel rus. Avui en dia, els
jugadors de l’elit mundial es guanyen molt bé la vida. Per exemple, el rus Ian portava guanys superiors a
1.000.000 € en el darrer any. Això els permet pagar un bon equip de segons i entrenadors.

Vegem la partida que va decidir el títol que es una veritable bogeria de complicacions.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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Ian Nepomniachtchi - Ding Liren 
FIDE World Championship 2023, Astana, Kazakhstan (30-04-2023)

1.e4 e5 2.Cf3Cc6 3. Ab5 a6 4. Aa4 Cf6 5. O-O Ae7 

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Tenim una “Obertura Espanyola” que Nepo ha utilitzat
repetidament en el matx. Si bé, objectivament ha
tingut bones oportunitats i ha quedat “bé”, a mi em
sembla que les posicions resultants no acabaven de
ser del seu estil de joc.

6. d3 b5 7. Ab3d6 8. a4 Ad7 9. h3 O-O 10. Ae3 Ca5
11. Aa2 bxa4 12.Cc3 Tb8 13. Ab1 !?

Una jugada increible que ens va aixecar a tothom dels
nostres seients!. Sembla una astracanada d'ordinador,
però és obvi pel nul temps utilitzat que Nepo ho
portava preparat de casa. La idea és cruspir-se el peó
d’a4

13... De8!

No valia 13...Txb2 per 14.Cxa4 Tb8 15 Cc5! i el blanc queda millor. Quan et sorprenen no
és fàcil fer la teva jugada. Aquí Ding demostra que sap reaccionar i defensa el peó forçant
la continuació “coherent” del rus.

14. b3 !?

Bé, això ja és massa. Al blanc no li importa quedar-se amb un alfil ruinos amb tal de
cruspir-se el peó d’a4 i tenir després joc, atacant el peó d’a6. Però, al menys,
competitivament, penso que es una mala elecció. Ara el negre es sentirà molt còmode.

14... c5 15. Cxa4 Cc6 16. Cc3 

Qualsevol persona normal hauria jugat 16.c3 per tornar una mica a la vida aquest alfil de
b1, però Nepo porta la seva pròpia ideia.

16... a5 17. Cd2 Ae6 18. Cc4 d5 19. exd5 Cxd5 20. Ad2 Cxc3 21. Axc3 Axc4 22. bxc4 

És a observar l’estil i tractament de Ding Liren de la posició. Tenia opcions abans amb Cf4
o també una ingeniosa idea d'atacar el flanc de rei blanc amb “g5”, però ha preferit fixar
la posició, per tal de jugar còmode, aprofitant la mala col·locació de les peces blanques.
Curiosament, els ordinadors prefereixen al blanc, llevat de que cap mortal escolliria la
posició de Nepo.

21... Ad8 23.Ad2 Ad7 24.c3

Finalment, Nepo li dona una mica de vida al seu alfil
papanates, però no pot evitar que Ding es trobi molt
còmode en aquesta posició i pren la iniciativa.

24... f5 25. Te1 Td8 26. Ta2!

Nepo es veu obligat a fer filigranes per mantenir les
seves expectatives.

26...Dg6 27. De2 Dd628. g3 Tde8 29.Df3!

El xinès Ding Liren ja crea amenaces molt molestes contra el rei blanc, però està clar que
a aquestes alçades Nepo encara està al 100% del seu potencial i es defensa amb ingeni i
mantenint les seves ambicions de guanyar. Dd5+ del blanc sembla crear problemes
seriosos al negre.

29...e4?!
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TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Objectivament no es la millor jugada, però es humana i jo també l'hagués fet. És millor
29... Rh8 30.Dd5 Df6 31.Ae3 i Ce7 entregant els peons del flanc de dama per atacar amb
“f4”, però ja diràs qui es el maco que juga així en una partida ràpida.

30. dxe4 Ce5 31. Dg2 Cd3 32. Axd3 Dxd3 33. exf5 Txe1+ 34. Axe1 Dxc4 

El blanc, per fi, s’ha desempallegat del seu alfil tanoca de “b1” i la posició resultant
sembla bastant truculenta. Potser objectivament estigui igualada, però sembla que
ambdòs jugadors creuen que poden guanyar-la.

35. Ta1 ?!

Una imprecissió, al meu entendre. Els
comentaristes apuntaven, en calent: 35.Td2! amb
molt de contrajoc, però s'entén que sobre el tauler
Nepo preferís una jugada més prudent. El
problema es que Ding ara s’abraona cercant la
victòria que veu posible.

35...Txf5 36. Ad2 h6 37. Dc6 Tf7 38. Te1 Rh7
39.Be3 Ae5! 40. De8 Axc3 41. Tc1 Tf6 42. Dd7
De2 43. Dd5 Ab4 44.De4+ Rg8 45. Dd5+ Rh7 46.
De4+ Tg6!!

Les negres, aparentment tenen una posició que sembla haurien de guanyar. El mateix
Ding Liren va manifestar que aquí ja es veia guanyant, motiu pel que evita la repetició
de jugades amb aquesta jugada, Tg6, que te un enorme pes psicològic, tant en el
contrari que es preparava per repetir, com pels espectadors que ens vam quedar
bocabadats. El blanc, però te l’empat a les seves mans, però no és gens fàcil.

47. Df5 c4 48. h4??

Una pifia grossa perquè ara el blanc queda pràcticament perdut. Nepo tenia 2’ per jugar
i tot i que la seva idea és la correcta, calia fer una subtil prèvia. La bona era 48.Df4!!
forçant c3 49.Df5! controlant la casella “c2” i llavors ja h4 amb igualtat, això diu
l’ordinador. Una valoració de mestre que els mortals potser no veiem del tot clara. Sí és
clar, en canvi, que ara el negre obté una posició guanyadora.

48....Dd3 !

Això sí que fa mal. Les negres tenen ara avantatge decisiu. Nepo es llença a cercar una
sortida per a la seva posició. Ambdòs jugadors juguen pràcticament d’intuició doncs no
tenen gaire temps per decidir. La gent que seguiem la partida per Internet estavem
infartats...

49. Df3?! Tf6 ?!50.Dg4 c3 51. Td1 Dg6 52. Dc8?! Tc6 53.Da8 Td6??

Sembla mentida i impressiona la quantitat de trucs, amenaces i recursos que Nepo treu
de la posició, creant problemes al seu contrari, jugant al toc, quasi instantaniament.
Ambdòs jugadors han anat a trompicons en aquestes darreres jugades. Aquí Ding
l’espifia fort 53...c2 guanyava, tot i que al meu entendre continua tenint avantatge
decisiu.
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TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

54. Txd6 Dxd6 55. De4+ Dg6 56.Dc4 Db1+ 57.Rh2 a4? (57...Df5!) 58. Ad4 a3 59. Dc7 ??

El moment en el que Nepo perd el mundial...
Nepo tenia 17” per decidir-se. Resulta que
l’espectacular jugada que assenyala l’ordinador
59. Axg7!! obtenia taules per escac continu.
Per exemple: 59...Rxg7 60.Dc7+ Rf6 61.Dc6+
Rf7 62.Dc4+ i el negre no pot escapar dels
escacs.

En canvi, no servia 59. Axc3?? Axc3 60.Dxc3
a2!, guanyant.

Ja fa estona que Nepo intenta quelcom contra
el rei negre, amb el peo h4-h5, l’amenaça de
l’alfil sobre “g7” i l’atac amb la dama sobre les
caselles blanques. Ding Liren tenia que fer
57...Df5 protegint el seu rei i evitant aquesta
truculenta línia de taules, però en fi..., son
escacs i jugats al limit, sense temps per
reflexionar. 

59... Dg6!

Ara la partida està controlada i el negre s’apropa inexorablement cap a la victòria.

60. Dc4 c2 61. Ae3 Ad6 62. Rg2 h5 63. Rf1 Ae5! 64. g4 hxg4 65. h5 Df5 66. Dd5 g3 67.
f4 a2 68. Dxa2 Axf4 

0-1

Natàlia Parés Vives
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Petits Periodistes

El divendres 13 de gener del 2023 va venir la Rosa Maria
Maristany, la presidenta de l'associació TRANS BAIX
POWER I ROSES DE ST.FELIU, l'Ivan i un altre Ivan, els
quals treballen a l'entitat ST.BOI EN POSITIU TRANS VIH.
La Rosa Maria va venir perquè un dia uns nens de sisè
(que ara van a l’institut) li van faltar el respecte dient-li
coses que no eren adequades, la Rosa Maria va demanar
fer un taller i cada any ve. Van venir per explicar-nos
moltes coses sobre el LGTBIQA+ i sobretot tenir respecte
a aquelles persones que són LGTBIQA+.

Ens van ensenyar un power point en el que ens van
explicar els quatre conceptes del LGTBIQA+ , abans no
ho sabia però gracies a ells i ella sé que els quatre
conceptes són:

-IDENTITAT DE GÈNERE: És en quin gènere t'identifiques
(home, dona, no-binari,...)

-EXPRESSIÓ DE GÈNERE: És l’aparença d’una persona
que s’associa amb home o dona 

-GENITALITAT: És la manifestació de la sexualitat a
partir dels genitals. Però també intervé la ment, les
emocions,...

-ORIENTACIÓ: Són per les persones que ets sents atret:
home, dona, els dos gèneres,...

També ens van ensenyar un vídeo que anava de un nen
que volia ser noia i va aprofitar que era el dia de
carnaval per posar-se un vestit de la seva germana. Tots
els companys i la professora es van quedar muts quan va
entrar el nen. Un company va començar a riure i a burlar-
se d’ell. Els professors/es van mirar si s'havia equivocat
de disfressa, però la disfressa estava a la motxilla. El seu
pare el va anar a buscar i li va posar la seva jaqueta
perquè no se li veiés que anava vestit amb un vestit. 

El taller va ser molt interessant i vaig aprendre moltes
coses. Espero que vinguin més anys a l’escola per
ensenyar i demostrar que no és res diferent ser trans,
gay, lesbiana, ...També vull que vinguin més anys perquè
els nens sàpiguen que no s’ha de tractar diferent a una
persona perquè sigui gay, lesbiana, bisexual, transexual.                 
 

El divendres tretze de Gener van venir tres persones, la
Rosa Maria Maristany que és la presidenta de Trans baix
power i les roses de Sant Feliu, un home que es deia
Ivan i un altre home que també es deia Ivan. Ens van
venir a fer un taller sobre el respecte d'identitat de
gènere

Primer ens van ensenyar un power point i ens van
explicar quatre conceptes :

Identitat de gènere, que és amb quin gènere
t’identifiques.

Expressió de gènere, és l'aparença d'una persona que
s'identifica amb un home o amb una dona.

Genitalitat, manifestació de la sexualitat a partir dels
genitals.

L'orientació, persones per les que et sents atret.

Després ens van ensenyar un vídeo d'un nen que per
carnaval , perquè ell volia, va anar amb un vestit i per
això la gent de la classe se’n reia d'ell.

Ens van explicar que tothom podia sentir-se i expressar-
se com ell volgués i que donava igual el gènere amb el
que naixessis si et senties del gènere contrari.

En aquesta xerrada hem après moltes coses super
interessants. A mi aquest taller m'ha encantat!                              

Divendres 13 de Gener van vindre tres persones que es
deien Rosa Maria Maristany i dos que es deien Ivan. Van
vindre dos directors de diferents llocs: un Ivan que
pertanyia a una entitat que es diu ST. Boi en positiu trans
Vih i l’associació de la Rosa Maria que es deia Trans Baix
Power i Roses de Sant Feliu.

Ens van explicar que cada any venen a l’escola a ficar-nos
al cap que si una persona es sent diferent al seu sexe s’ha
de acceptar perquè cadascú pot ser com ell vulgui. 

Després ens van posar un vídeo en el que era un nen que
es sentia noia i el dia de carnaval es va posar un vestit de
la seva germana i la mestra va dir que no s’havia de
disfressar de noia s’havia de disfressar de Dàlmata i van
trucar al seu pare perquè el vingués a buscar però la
mestra va mirar la seva motxilla i estava la disfressa de
dàlmata. Al final el seu pare se'l va emportar a casa amb
una jaqueta a sobre perquè ningú el veiés. Quan va acabar
el vídeo vam acabar la xerrada.  

Una cosa diré: el que podem canviar tot això som tots els
joves! i que encara ens falta molta vida per davant.     
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ENTRETENIMENTS

Natàlia Parés Vives

T R E N C A C L O S Q U E S  D ’ E S C A C S

S O P A  D E  L L E T R E S
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Juguen blanques i guanyen

La solució del problema de la revista 7 es força
instructiva i demostraria els perills de tenir el
propi rei sense mobilitat. 1.Tg5!! Les negres
amenaçaven 1...Dxg2++ i aquest moviment,
sacrificant la dama, talla aquesta possibilitat.
1...Dxf6 (No podia acceptar-se el “regal” perquè a
1...Dxd3 2.Cxf7++) 2.Dc3!! (també es el mateix
amb 2.Dd4!!. La dama negra està “clavada”
perquè des de ‘c3’ la dama blanca fa “raigs x” al
rei negre i el negre perd) 2... Dxc3 3.Cxf7++ 

Per canviar, un tema relativament senzill. Les blanques
guanyen o be material suficient o donen mat

Troba les 11 paraules al voltant del tema Aigua i
Sequera Solució a la sopa de lletres del darrer número

(Vivenda i Energia ): ENERGIA, AIGUA, CLIMA,
BARRERES, LLUM, RESILIENCIA, COVID,
URBANISME, GAS, CO2, LLOGUER
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Som una associació que busca una normalització social vers
l'ensenyament a tots els nivells, tant escolars com institucionals.
La formem tant persones trans* com persones amb altres diversitats,
siguin o no siguin normatives si tenim en compte la normativitat
com una anormalitat imposada, carent de lliure elecció.
La nostra fita és que tu ens escoltis, nosaltres també ho fem, i que
ens vegis com tu et veus, doncs som com tu.
Si en tens ganes i vols pertànyer a aquesta canya d'associació... vine
et convidem a participar en aquest projecte de llarg recorregut.

Local social:
Centre Cívic Les Tovalloles, Riera de la Salut, 7
08980 - Sant Feliu de Llobregat
Tel:  673557081  -  684293760

Membres de : CNLGTBI, XARXA LGTBI Amb, CNDonesCat, Consell Dones de Sant Feliu, Consell Dones Sant Just Desvern,
Mesa de trabajo por la DGI per la Llei Trans.

ENTITAT GERMANA

L'entitat Sant Boi en Positiu TransVIH neix amb la necessitat de
tenir un espai intercultural i heterogeni, per tothom, un espai on es
puguin trobar persones diverses amb un mateix punt de vista dins
la comarca del Baix Llobregat, què és ser feliç i acceptar-se a si
mateixes.
És una organització amb una orientació purament de naturalització
i empoderament de les seves pròpies realitats i circumstàncies.

Mail:   transbaix@gmail.com
Web:   www.transbaixpower.cat

Telf. 684 29 37 60

CIF_G67105726.

www.santboienpositiu.wixsite.com
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